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kuryr 25. ledna 2023

Německé tanky na východní frontu: Berlín dodává
Leopardy do Kyjeva

infokuryr.cz/n/2023/01/25/nemecke-tanky-na-vychodni-frontu-berlin-dodava-leopardy-do-kyjeva

Najednou se vše odehrálo velmi rychle: jen pár hodin poté,

co Polsko požádalo v Berlíně o povolení k reexportu svých

tanků Leopard 2 na Ukrajinu, to Berlín nejen schválil, ale

také oznámil, že bude do Kyjeva dodávat své vlastní tanky.

S tlakem na Německo v posledních dnech sílícím, Polsko požádalo o

povolení k reexportu svých tanků Leopard 2 na Ukrajinu jen pár dní

po setkání v Ramsteinu. Trvalo jen pár hodin, než Berlín nejen dal

souhlas, ale také oznámil dodávku vlastních tanků Leopard 2

Ukrajině. A zdá se, že USA jsou nyní připraveny dodat některé ze

svých tanků Abrams do Kyjeva.

Nátlak, poker nebo karetní hra?

Pozorovatelé byli překvapeni, že na schůzce Ramstein nepadlo žádné

oficiální rozhodnutí o dodávce těžkých tanků Ukrajině. Ale protože

toto rozhodnutí bylo oznámeno až o pár dní později, nelze vyloučit,
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že rozhodnutí padlo již v Ramsteinu, ale z nějakého důvodu dosud

veřejně neoznámeného.

Navíc se zdá, že se potvrzují zprávy, že kancléř Scholz si dal pro

dodávku Leopardů podmínku, aby USA dodaly na Ukrajinu i tanky

Abrams. I zde jde o spekulace, protože zprávu všichni zúčastnění

popřeli, ale na druhou stranu se nyní objevují zprávy, že USA chtějí

do Kyjeva dodat také nějaké (asi 30) svých tanků Abrams.

Je jich však tak málo, že pravděpodobně nebudou mít na bojišti

nějaký dopad, a to i kvůli složité údržbě těchto tanků. Ve skutečnosti

to naznačuje, že Scholz se prosadil svou formulací, že Německo

nepůjde samo, a přesvědčil USA, aby dodaly tanky Abrams, byť jen

symbolicky.

Jak jsem řekl, je spekulace, jak došlo k rychlému OK z Berlína na

dodávku Leopardů do Kyjeva, ale pokud se potvrdí dodávka

amerických tanků Abrams do Kyjeva, které v tak malém počtu

vlastně nemají na boje žádný vliv. , podle mého názoru svědčí o tom,

že Scholz si tuto podmínku stanovil a tím zvítězil.

To rychlé schválení

Mezi – oficiálně – neúspěšným jednáním v Ramsteinu o otázce

dodávek tanků a německým souhlasem uběhly pouhé tři dny. Během

těchto tří dnů se tlak veřejnosti v NATO na Německo masivně zvýšil

až do té míry, že Polsko oznámilo , že bude v případě potřeby

ignorovat německé odmítnutí reexportu leopardů. Stejným směrem

šla i vyjádření ukrajinského ministra obrany, který uvedl , že došlo k

„průlomu“ a že výcvik ukrajinských tankistů na Leopard 2 začne i bez

německého povolení k reexportu tanků, což bylo díky iniciativě

Polska a Velké Británie bylo možné.

24. ledna se věci seběhly tak rychle, že i čas zpráv z tickeru je

zajímavý. V 9:58 bylo oznámeno , že generální tajemník NATO

Stoltenberg řekl, že dodávka tanků může být připravena, protože

https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16860849
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16853077
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16869671
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německé rozhodnutí bude nyní učiněno rychle. V 10:34 bylo

oznámeno , že Polsko oficiálně požádalo o povolení k reexportu

levhartů a v 11:46 přišlo potvrzení , že Německo žádost obdrželo.

Pokud víte, že podle německého práva musí vývoz zbrojení

schválit Spolková bezpečnostní rada, která se skládá z devíti ministrů

a spolkového kancléře, můžeme předpokládat, že Polsko podalo

žádost poté, co již bylo rozhodnuto, protože rozhodnutí bylo uvnitř

bylo oficiálně oznámeno o několik hodin později, protože v 18:31 Der

Spiegel (pokud vím, byl první) oznámil, že byl schválen nejen

reexport leopardů na Ukrajinu, ale také že Německo poslalo „ dodá

alespoň jedna společnost Leopard 2A6 ze zásob Bundeswehru do

Kyjeva.

Myslím si, že je velmi nepravděpodobné, že by Spolková rada

bezpečnosti rozhodla spontánně v úterý odpoledne, a proto mám

podezření, že rozhodnutí padlo již v době, kdy Polsko podalo žádost.

Hrál Scholz?

Náznak toho, že Scholz mohl hazardovat, lze dokonce najít v článku

Spiegel o dodávkách tanků, o kterých bylo nyní rozhodnuto, protože

tam bylo možné zjistit:

“The Wall Street Journal v úterý odpoledne oznámil, že

Spojené státy zvažují dodávku nezanedbatelného počtu

hlavních bitevních tanků Abrams.”

Pro mě to naznačuje, že Scholz (a s ním členové Federální rady

bezpečnosti) učinil rozhodnutí dodat tanky poté, co se USA v zákulisí

dohodly na dodávkách tanků Abrams. V důsledku toho Polsko podalo

formální žádost a ve Washingtonu informace ve stejnou dobu unikla

tisku. Poté byl Scholz připraven oficiálně oznámit dodávku

Leopardů, čímž zůstal věrný svému heslu „žádné německé sólo úsilí“,

protože formálně zpráva o dodávce tanků Abrams přišla před

německým rozhodnutím.

https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16870101
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16871235
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16871235
https://de.wikipedia.org/wiki/Bundessicherheitsrat#Mitglieder
https://www.spiegel.de/politik/deutschland/krieg-in-der-ukraine-deutschland-schickt-leopard-panzer-a-e2dde871-88d0-4cf5-8aae-482d58fd850f
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Že to tak mohlo být, lze vyčíst z článku Politico ze dne, kdy byla

hlášena možná dodávka 30 tanků Abrams do Kyjeva:

„V úterý, krátce poté, co se potenciální akce USA stala

známou, kancléř Olaf Scholz oznámil, že němečtí leopardi

budou vysláni na Ukrajinu. Minulý týden Scholz řekl

americkým zákonodárcům, že Berlín bude souhlasit s

převodem pouze tehdy, pokud USA nejprve poskytnou své

vlastní tanky.

Přehrada se protrhla

Po německém souhlasu s reexportem leopardů začaly ostatní země

NATO oznamovat dodání leopardů na Ukrajinu. Některá média to

také nepřekvapilo, protože zatímco Německo ještě oficiálně

nerozhodlo, ABC s odvoláním na ukrajinské úředníky již

informovalo, že v Ramsteinu 12 států oznámilo dodání celkem 100

tanků Leopard 2 do Kyjeva by měl .

Krátce poté, co Der Spiegel oznámil německé rozhodnutí , Norsko

oznámilo , že by mohlo dodat osm Leopardů a Nizozemsko oznámilo

možnou dodávku 18 tanků Leopard 2 , které si pronajalo od

Německa.

Žádné poučení z historie

V Rusku tato zpráva nevyvolala žádné nadšení. Důvodem je menší

strach z tanků, protože odborníci se do značné míry shodují, že ani

stovka – většinou zastaralých – tanků Leopard 2 není pro válku

rozhodující. Koneckonců, západní Ukrajina poslala od začátku ruské

intervence vojenskou pomoc v hodnotě 48,5 miliardy dolarů. Pro

srovnání, to je 95 procent ruského obranného rozpočtu, který v roce

2022 činil 51,1 miliardy dolarů.

I tato ohromná vojenská podpora Ukrajiny však stačila pouze k

odvrácení ukrajinské porážky, ale proti Rusku nepřinesla žádné

skutečně rozhodující úspěchy. Hlavní bojové tanky to jen stěží změní.

https://www.politico.com/news/2023/01/24/u-s-approving-abrams-tanks-ukraine-00079218
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16870643
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16875837
https://tass.ru/mezhdunarodnaya-panorama/16876193
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Co Rusko opravdu zanevřelo, je skutečnost, že na Ukrajině nyní – 82

let po začátku druhé světové války – budou německé tanky opět

střílet na ruské vojáky a mnoho z nich pravděpodobně s hákovým

křížem a podobnými symboly používanými v ukrajinské armádě není

nic neobvyklého, bude vymalováno. V úterý večer mě jako experta

pozvala jedna ruská televizní stanice do přímého přenosu a ve

vysílání se neustále opakovalo, že německé tanky teď budou na

Ukrajině hořet stejně jako před 80 lety.

Zdá se, že německá vláda netuší, co toto rozhodnutí udělá s Rusy,

kteří ve druhé světové válce ztratili 27 milionů lidí. Když jsou Zelení v

německé vládě, nezbývá nic z tolik vychvalované „zvláštní

odpovědnosti Německa kvůli jeho historii“. Zelení při své první

účasti ve federální vládě vedli Bundeswehr v první evropské válce v

poválečné historii a dnes opět posílají tanky na východní frontu.

Podle mezinárodního práva je Německo ve válce s Ruskem

Dne 16. března 2022 zveřejnila výzkumná služba Bundestagu

12stránkovou  zprávu,  ve které zkoumala otázku, kdy se stát stane

válečnou stranou v rusko-ukrajinském konfliktu. O zprávě jsem

obsáhle informoval,  můj článek najdete zde .

Zpráva v podstatě identifikovala dvě otázky, v nichž by se Německo

mohlo stát válečnou stranou z hlediska mezinárodního

práva. Dodávky zbraní nedělají z Německa válečnou stranu, ale:

“Pouze pokud by kromě dodávek zbraní existovala také

otázka instruování stran konfliktu nebo jejich výcviku k

používání takových zbraní, bylo by možné opustit

zabezpečenou oblast neválčení.”

Vzhledem k tomu, že ukrajinští vojáci jsou v Německu cvičeni na

zbraňových systémech NATO, je tento bod splněn. Jak americká

armáda, tak Bundeswehr cvičí ukrajinské vojáky v Německu.

https://www.bundestag.de/resource/blob/892384/d9b4c174ae0e0af275b8f42b143b2308/WD-2-019-22-pdf-data.pdf
https://www.anti-spiegel.ru/2022/waffenlieferungen-und-ausbildung-von-soldaten-ist-deutschland-kriegspartei/
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Druhou oblastí, ve které se Německo může stát z pohledu

mezinárodního práva stranou války, je předávání zpravodajských

informací. V této souvislosti zpráva uvádí:

„Tady jsou rozhodující přesné okolnosti: čím zásadnější se

podpora stává a čím je na ní podporovaná strana, v

našem případě Ukrajina, závislejší, tím více se blížíte k

červené čáře. Strategicky relevantní informace tajných

služeb mají přirozeně váhu. Ze své podstaty jsou však

samozřejmě tajné a pro protistranu je těžké nebo nemožné

je prokázat.“

Je dobře známo , že USA nejenže poskytují Ukrajině zpravodajské

informace v reálném čase a pomáhají Ukrajině vybrat cíle pro útok,

ale dokonce se aktivně podílejí na ukrajinském

vojenském  plánování . Z hlediska mezinárodního práva jsou USA

každopádně stranou války proti Rusku.

BND dodává data na Ukrajinu

Začátkem října 2022 vyšlo najevo, že BND také zásobuje Ukrajinu

zpravodajskými informacemi. “Zeit” o tom informoval a v  článku

“Zeit”  se člověk mohl dozvědět:

„Analýzy a výsledky průzkumu včetně geodat lze začlenit

do válečného plánování a pomoci ukrajinské armádě

vyhodnotit bojovou efektivitu a morálku ruských jednotek

nebo prověřit jejich pozice. Dodávky dat jsou součástí

zlomu tajné služby.

 
Informaci přinesla Federální zpravodajská služba

(BND). Živí se satelitními snímky, zachycenými

rádiovými zprávami a konverzacemi přes mobilní

telefony.“

Kromě toho chce BND prověřit, zda tento postup znamená německou

účast ve válce:

https://www.anti-spiegel.ru/2022/die-usa-und-grossbritannien-sind-in-der-ukraine-de-facto-kriegsparteien-gegen-russland/
https://www.zeit.de/2022/40/ukraine-russland-krieg-bnd-geheimdienstinformationen/komplettansicht
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„Pro jistotu nechala BND v květnu prověřit „právní

přípustnost předávání cílených informací na

Ukrajinu“. Výsledek: Přenos dat je v souladu se zákonem a

neznamená, že Německo vstoupilo do války podle

mezinárodního práva.“

Rád bych viděl zprávu, kterou zadala BND, protože výsledek se

zjevně liší od zprávy vědecké služby Bundestagu. Zjistili jsme také,

jak aktivní je BND při přenosu informací:

„Na druhou stranu Němci na Ukrajině slyší a vidí detaily

o ruské armádě, které Ukrajincům občas chybí –

například satelitní snímky ruského letiště, kde BND

dokázalo zaznamenat přesnou polohu a počet

letadel. Nebo stopy k ruskému muničnímu skladu. Ale

protože data jsou často přenášena se zpožděním až

několika dnů, nelze je podle Berlína použít „okamžitě“ k

plánování a kontrole smrtících útoků. Někdy BND sdílí

satelitní snímky, někdy jen textové zprávy o tom, co lze

vidět. Jednou z podmínek je přenášet pouze nahrávky ze

samotné Ukrajiny, nikoli z Ruska. Celkem Němci zatím

poslali hodně přes sto tipů, v průměru více než jeden

denně.“

Je Německo válečnou stranou?

Článek také uvádí, že BND zachází příliš daleko:

„Scholz s novou praxí výrazně riskuje. Pohybuje se po

politické kontaktní linii, jejíž přesný průběh není znám – o

tom, kdy ji považuje za překročenou, rozhoduje pouze

ruský prezident. (…) Vnitřně si Němci od začátku nedělali

iluze, že diskrétní tok informací zůstane

skrytý. Ukrajinská armáda je příliš prosáklá ruskými

informátory na to, aby skryla tak důležitou

operaci. Rusové, říkají v Berlíně, to vědí už dlouho.“
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Srozumitelně to znamená, že německá vláda dlouhodobě vědomě

plně riskuje a de facto se účastnila války proti Rusku. Dodávky

německých tanků proti Rusku jsou jen logické.

Jestli je to dobrý nápad, to už je jiná věc.

Thomas Roper

Sdílet:

Continue Reading

Previous USA nehodlají zatím posílat do Polska dodatečná vojska
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